
    P r o t  o k ó ł   Nr II /2010 

 

z  sesji Rady Gminy Zarszyn odbytej w dniu 6 grudnia  2010 r. 

 

Początek sesji godz. 9.00     zakończenie – godz. 10,25 

 

 

Radni obecni : 

 

 1.Konieczny Janusz 

            2.Dębski Janusz 

 3. NiemiecWojciech  

 4. Bałut Krzysztof 

5.Burczyk Stanisław  

6. Gierad Alfreda 

7. Malik Adam  

8. Małek Janusz  

 9. Mindur Andrzej  

10. Ołowiańczyk Zygmunt 

11. Stączek Jerzy 

12. Szajna Anna 

13. Trygar Krystyna  

14. Tutak Piotr 

15. Węgrzyn Maria  

 

 

Ponadto w sesji uczestniczyli : 

 

- Wójt elekt        - Pan Andrzej Betlej 

- Zastępca Wójta Gminy     - Pan Zbigniew Dec 

- Sekretarz Gminy      - Pan Andrzej Piotrowski 

- Skarbnik Gminy      - Pani Ryszarda Mikołajek 

- Radna Rady Powiatu Sanockiego    - Pani Grażyna Borek 

- Kierownicy jednostek organizacyjnych Gminy i referatów Urzędu Gminy 

- Sołtysi. 

 

Porządek obrad: 

 

 

 1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.  

 2. Ślubowanie Wójta. 

 3. Przedstawienie porządku obrad. 

 4. Wniesienie poprawek i uwag do protokołu  z poprzedniej sesji. 

 5. Interpelacje radnych. 

 6. Przedstawienie przez Wójta aktualnej sytuacji gospodarczej gminy i założenia  

                budżetowe  na 2011r.   

 7. Wolne wnioski i zapytania.  

 8. Odpowiedzi na wolne wnioski i zapytania. 

 9. Zakończenie sesji.  
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Ad. 1.  Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny i na podstawie listy 

obecności stwierdził prawomocność obrad. W sesji uczestniczyło 15 radnych.  

 

Ad. 2. Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny poprosił wszystkich o powstanie 

jednocześnie informując , że zgodnie z art. 29a ustawy o samorządzie gminnym objęcie 

obowiązków przez wójta następuje z chwilą złożenia wobec Rady  Gminy ślubowania.  

 

Następnie Wójt Gminy Pan Andrzej Betlej złożył ślubowanie, dodając formułę „Tak mi dopomóż 

Bóg”. Rota ślubowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 

Ad. 3. Nie wniesiono propozycji zmian do ustalonego porządku obrad.  

 

Ad. 4. Do protokołu  z poprzedniej  sesji nie wniesiono poprawek i uwag,  

 

Ad. 5. W punkcie interpelacje radnych - Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny 

przybliżył nowo wybranym radnym „instytucję interpelacji”. 

Radni nie zgłosili żadnej interpelacji, przy czym Radna Alfreda Gierad, odniosła się do kwestii 

kwalifikacji różnego typu zapytań Radnych do grupy interpelacji bądź wolnych wniosków, 

zastosowanej w kadencji 2006-2010. Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny wyjaśnił  

wątpliwości płynące z wypowiedzi Radnej Alfredy Gierad.  

 

Ad.6. Przystępując do przedstawienia aktualnej sytuacji gospodarczej Gminy oraz założeń 

budżetowych na 2011 rok, Wójt Gminy - Pan Andrzej Betlej nawiązał do informacji z realizacji 

zadań za poprzednią kadencję samorządową przedstawionej podczas ostatniej Sesji Rady Gminy 

minionej kadencji, prezentującej jednocześnie zadania inwestycyjne znajdujące się w trakcie 

realizacji oraz zadania przygotowane do realizacji i planowane do podjęcia poczynając  

od 2011 roku. Określając te ostatnie zadania Pan Wójt A. Betlej zaznaczył, iż są to zadania,  

w stosunku do których oczekiwane jest podpisanie umów o przyznanie dofinansowania środkami 

europejskimi i pochodzącymi z budżetu państwa po wcześniej dokonanej pozytywnej ocenie 

wniosków aplikowanych przez Gminę Zarszyn. Pan Wójt przypomniał, iż problematyka ta została 

także omówiona w opracowaniu wydanym drukiem, które zostało przekazane radnym kadencji 

2006 - 2010 w końcowym okresie jej trwania, zaś radnym wybranym po raz pierwszy na kadencję 

2010 - 2014 - w dniu pierwszej sesji Rady Gminy nowej kadencji.  

W toku omawiania aktualnie realizowanych prac związanych z działalnością inwestycyjną, które 

muszą zostać zakończone do końca 2010 roku,  Pan Wójt poinformował o dokonywanym 

rozliczeniu inwestycji realizowanych z dofinansowaniem środkami pochodzącymi z budżetu Unii 

Europejskiej, w tym drogi gminnej w Odrzechowej, na której odbudowę pozyskano środki  

w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Podkarpackiego. Kolejna 

informacja dotyczyła opracowywania poprawek i uzupełnień do wniosku o dofinansowanie zadań 

rozwojowych planowanych do podjęcia w 2011 roku na terenie kilku miejscowości Gminy  

w ramach działania "Odnowa i rozwój wsi", finansowanego środkami pochodzącymi z Programu 

Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007 - 2013.  Ponadto Wójt poinformował o oczekiwanym 

podpisaniu umowy o dofinansowanie zadania budowy oświetlenia hybrydowego dróg na terenie 

Gminy Zarszyn, w ramach pozytywnie ocenionego i zakwalifikowanego do dofinansowania 

wniosku złożonego przez Gminę w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Podkarpackiego. 

Prezentując zadania planowane do podjęcia w najbliższym czasie Wójt Gminy nawiązał do Strategii 

Rozwoju Gminy Zarszyn do roku 2020 przyjętej w 2004 roku, która jako jeden z celów 

strategicznych określa uzyskanie pożądanych efektów w zakresie właściwego poziomu ochrony 

środowiska poprzez budowę kanalizacji sanitarnej oraz sieci wodociągowych dostarczających 

mieszkańcom Gminy dobrej jakości wodę pitną. Wskazując te zadania Wójt przypomniał  

o aktualnie  realizowanych inwestycjach z tego zakresu na terenie Bażanówki i Pielni oraz  
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Długiego, poinformował o trwającym procesie oceny wniosku o dofinansowanie budowy 

kanalizacji komunalnej w miejscowości Odrzechowa złożonego przez Gminę w ramach Programu 

Współpracy Transgranicznej Polska - Republika Słowacka, jak też o zamiarach dokończenia 

budowy wodociągów na terenie Gminy, na które oczekują już tylko 3 miejscowości, to jest: 

Nowosielce, Pielnia i Odrzechowa z sołectwem Pastwiska. Zaznaczając, że realizacja tych zadań 

uwarunkowana jest pozyskaniem środków finansowych ze źródeł zewnętrznych, Wójt podkreślił 

także potrzebę kontynuacji zadań w zakresie infrastruktury drogowej oraz potrzeby w zakresie 

wznowienia zadań zmierzających do poprawy stanu bazy oświatowej.  

          W dalszej części wystąpienia Pan Wójt Andrzej Betlej przedstawił główne założenia projektu 

budżetu Gminy na 2011 rok. Poinformował, że przedkładany Radzie Gminy projekt zakłada 

uzyskanie przez Gminę w 2011 roku dochodów na poziomie 31 mln złotych, w tym bieżących  

21 mln i majątkowych 9,7 mln złotych, zaś planowane wydatki wynoszą 32,7 mln zł, w tym bieżące 

20,6 mln zł oraz majątkowe (inwestycyjne) - ponad 12 mln zł, przy planowanym deficycie 

budżetowym zamykającym się kwotą ponad 1,7 mln złotych.  Przewidywane zadłużenie 

(obejmujące zaciągnięte kredyty i  pożyczki) wg stanu na dzień 1 stycznia 2011 r. wyniesie 12,2 

mln zł, zaś na koniec 2011 roku ponad 14 mln złotych. Środki przeznaczone w 2011 roku na 

pokrycie deficytu wyniosą 1,7 mln złotych, zaś na spłaty wcześniej zaciągniętych zobowiązań 

ponad 3 mln złotych. 

          Powracając do omawiania zasygnalizowanej wcześniej problematyki zadań inwestycyjnych, 

Wójt Gminy wyszczególnił zadania, które będą kontynuowane, bądź rozpoczęte w 2011 roku. 

Należą do nich: 

1. kontynuacja i zakończenie budowy sieci kanalizacyjnej w Pielni i Bażanówce oraz sieci  

wodociągowej w Długiem, na ogólną wartość ponad 6,9 mln zł, w tym nakłady roku 2011: 

ponad 2 mln zł, 

2. rozbudowa istniejących sieci kanalizacyjnych i wodociągowych w pozostałych 

miejscowościach Gminy - 100 tys. zł, 

3. przebudowa drogi gminnej  nr 17638R w Zarszynie na wartość ponad 500 tys. zł,  

z wykorzystaniem dofinansowania w ramach Narodowego Programu Odbudowy Dróg 

Lokalnych na lata 2008 - 2011 w kwocie rzędu 255 tys. złotych, 

4. podjęcie zadań na rzecz poprawy systemu informatycznego Urzędu Gminy w ramach 

Podkarpackiego Systemu e-Administracji Publicznej, na wartość ponad 300 tys. zł, 

5. rozbudowa stadionu sportowego wraz z modernizacją nawierzchni boiska piłkarskiego  

w miejscowości Długie na wartość ponad 660 tys. zł, w tym nakłady roku 2011 w kwocie rzędu 

120 tys. zł, 

6. budowa oświetlenia hybrydowego dróg na terenie gminy, na wartość kosztorysową ponad 8 mln 

złotych, 

7. rozpoczęcie budowy kanalizacji komunalnej w miejscowości Odrzechowa (rozpoczęcie zadania 

uwarunkowane pozyskaniem dofinansowania europejskiego), 

8. realizacja wniosku złożonego do PROW - działania „Odnowa i rozwój wsi” na terenie 

miejscowości: Odrzechowa, Pastwiska, Zarszyn, Posada Zarszyńska, Długie i Pielnia, 

9. realizacja zadania budowy amfiteatru w Pielni i zadań towarzyszących z wykorzystaniem 

środków uzyskanych w ramach wniosku zakwalifikowanego do dofinansowania w Programie 

Współpracy Transgranicznej Polska - Republika Słowacka, opartego o współpracę 

miejscowości Pielnia i Holčikovce (Słowacja) - po podpisaniu umowy o dofinansowanie. 

          Jak podkreślił w swoim wystąpieniu Wójt Gminy - Pan Andrzej Betlej, zarówno te 

wymienione, jak i dalsze zadania inwestycyjne niezbędne do podjęcia na terenie Gminy Zarszyn 

ograniczone są wieloma uwarunkowaniami zewnętrznymi. Podstawową barierą będzie tu nadal  
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bariera finansowa. W związku z kończącym się okresem finansowania Unii Europejskiej  

oraz w związku z ogólnoświatowym kryzysem gospodarczym  z roku na rok trudniejszym będzie 

pozyskiwanie środków pochodzących ze źródeł zewnętrznych. Ponadto, w związku z radykalnymi 

obostrzeniami w konstrukcji oraz realizacji budżetów gminnych na kolejne lata,  wynikającymi  

z nowych uregulowań prawnych wprowadzanych nowelizacją Ustawy o finansach publicznych, 

może nastąpić konieczność wprowadzenia spowolnienia, bądź też nawet zatrzymania  

w podejmowaniu nowych zadań prorozwojowych. Przyczyną takiego stanu rzeczy może być 

przekroczenie obliczanych według znowelizowanych zasad wskaźników zadłużenia budżetu 

państwa i budżetów poszczególnych gmin. Dodatkowe bariery utrudniające, a często nawet 

zupełnie nie pozwalające na podjęcie realizacji określonych zadań w przypadku Gminy Zarszyn 

wynikają z włączenia części obszarów Gminy do tzw. strefy chronionego krajobrazu, jak też do 

poszerzonej strefy Obszarów „NATURA 2000”. Prawnie wprowadzone ograniczenia związane  

z ochroną środowiska - słuszne z globalnego punktu widzenia, niestety w wielu przypadkach  

nie pozwolą na zaspokojenie określonych potrzeb ludności i osiągnięcie pożądanego rozwoju 

społeczno - gospodarczego części obszaru Gminy Zarszyn. 

 

Ad. 7. W wolnych wnioskach i zapytaniach głos zabrali : 

 

- Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny poinformował, że w każdą środę  

w godzinach od 9- 10, będzie pełnił dyżur w Biurze Obsługi Radny Gminy. 

 

- Sołtys Aleksander Michalak zapytał jakie są  możliwości zainstalowania monitoringu na obiektach 

mienia gminnego w Pielni, w związku z coraz częściej występującymi  przypadkami kradzieży 

mienia w tej miejscowości. 

 

- Radna Anna Szajna zapytała o działania podjęte w kwestii wycięcia dwóch  drzew w pasie 

drogowym koło posesji p. Szydło w Nowosielcach, które zagrażają bezpieczeństwu publicznemu. 

Radna poprosiła także, aby w budżecie gminy na 2011r.  przewidzieć środki finansowe  

z przeznaczeniem  na przeprowadzenie   remontu dróg   wewnętrznych w Nowosielcach. 

 

- Radny Zygmunt Ołowiańczyk poprosił o interwencję w  Powiatowym Zarządzie Dróg o właściwe 

odśnieżanie dróg  powiatowych w Pielni. 

 

- Radny Stanisław Burczyk w imieniu mieszkańców Nowosielce, którzy wracają z pracy w 

godzinach wieczornych z drugiej zmiany,  poprosił o wydłużenie o pół godziny,  tj. do godziny 

24-tej, czasu świecenia lamp ulicznych. 

 

- Sołtys Wiesław Józefczyk zaapelował, aby w tej czteroletniej kadencji rozważnie gospodarować 

budżetem gminy i w przyszłości przeprowadzić w tej sprawie szeroką rzeczową dyskusję.  

W związku z przedstawioną  przez Wójta Gminy przewidywaną kondycją finansową gminy  

związaną z realizacją planowanych  dużych inwestycji trzeba będzie podejmować takie decyzje, 

aby dalej uzyskiwać zdolność inwestycyjną gminy. Zauważył także, iż potrzebnym będzie 

rozważenie w jaki sposób zmniejszyć wydatki w tych pozycjach budżetu gdzie są najwięcej 

generowane. Poprosił, aby  Rada Gminy nad tym tematem zastanowiła  się w okresie co najmniej 

dwóch lat, by nie było zbyt późno. Pan Sołtys podkreślił także, iż widzi w tej sytuacji, że mogą 

pozostać  nie zrealizowane takie inwestycje jak ukończenie budowy Szkoły Podstawowej  

w Odrzechowej  jak i  budowa kanalizacji i wodociągu w tej miejscowości. 

 

- Radny Krzysztof Bałut zapytał, na jakim etapie Gmina jako całość  ma wpływ na wygląd 

zewnętrzny budynków mieszkalnych nie należących do mienia Gminy , które między innymi 

zagrażają bezpieczeństwu jak  również niekorzystnie wpływają na wygląd naszego otoczenia. 
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Radny zapytał również o to, na jakim etapie mamy możliwość współdziałania w wyglądzie 

przystanków autobusowych , ażeby były milsze dla oka i przyjemniejsze dla mieszkańców 

i pasażerów. Kolejne zapytanie Radnego dotyczyło sprawy ściągalności  podatku od dłużników 

podatkowych. Poprosił o zaprezentowanie udziału procentowego należności nieściągalnych  

w całości należności podatkowych i sprecyzowanie jak  przedstawia się aktualna sytuacja i jakie są 

podejmowane  środki zaradcze w tym kierunku. 

 

- Sołtys  Henryk Maksymik wnioskował o  przeznaczenie w budżecie gminy środków na pilne 

przeprowadzenie remontu wewnątrz budynku  domu ludowego w Pastwiskach, który w obecnej 

chwili znajduje się w bardzo złym stanie technicznym.. Sołtys poprosił także o ustawienie trzech  

wiat przystankowych w tej miejscowości, niezbędnych  głównie dzieciom dojeżdżającym do 

szkoły. 

 

- Grażyna Borek - Radna  Członek Zarządu Powiatu Sanockiego, pogratulowała wyboru  Radnym , 

i Panu Wójtowi. Poinformowała, że w powiecie sanockim Rada Powiatu  już także ukonstytuowała, 

się i wybrano władze. Radna oświadczyła, iż  liczy na to , że nadal współpraca pomiędzy Powiatem 

Sanockim, a Gminą Zarszyn będzie  bardzo dobrze się układać. 

 

Ad. 8.Odpowiedzi na wolne wnioski i zapytania udzielili: 

 

-Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej Przestrzennej  Rolnictwa i Ochrony Środowiska  

Pan Bogusław Rakoczy, który  odpowiedział: 

- Radnej Annie Szajna, że po przeprowadzonej wizji wystąpiono z pismem  do GDDKiA Rejon  

w Lesku  o  wyznaczenie do wycinki  drzew w pasie drogowym w Nowosielcach k. posesji 

 p. Szydło. 

W sprawie remontu dróg wewnętrznych w Nowosielcach odpowiedział,że jesienią br. część tych 

dróg została wyremontowana poprzez nawiezienie żwiru, zaś następne będą  naprawiane 

sukcesywnie w miarę posiadanych środków;  

- Radnemu Stanisławowi Burczykowi odpowiedział, że z uwagi na oszczędności budżetowe jak 

również niewielką ilość mieszkańców  gminy, którzy wracają z pracy  z drugiej zmiany ok. godziny 

24,00  zdecydowano , że lampy uliczne będą świecić do 23,30. Po wynikłej w kontekście tej 

wypowiedzi  wymianie sugestii przesunięcia godzin uruchamiania i wyłączania świetlenia 

drogowego w godzinach rannych  zadeklarował, iż sugestie te zostaną rozważone, niemniej jednak  

nie mogą tu być naruszone interesy innych mieszkańców. 

- Radnemu Krzysztofowi Bałutowi, że problem czystości i wyglądu estetycznego wiat 

przystankowych często powraca na posiedzenia Rady.  Zakład Gospodarki Komunalnej w 

Zarszynie często je odnawia chociaż  nie jest to zadaniem gminy. Podejmowane są rozmowy z 

przewoźnikami na temat remontu tych wiat , ale duża liczba przewoźników nie sprzyja  

rozwiązaniu  tego problemu. Kierownik dodał, iż w przyszłości planowany jest zakup nowych wiat 

przystankowych i ustawienie ich na przystankach autobusowych 

Następnie  poinformował radnego Bałuta, że w kontekście obowiązującego porządku prawnego 

Gmina nie ma  wpływu na wygląd estetyczny zabudowań i budynków. Natomiast w odniesieniu do 

tych budynków, które zagrażają bezpieczeństwu publicznemu / np. rozwalające się /  podejmowane 

są odpowiednie czynności na drodze zgłaszania problemu do inspekcji Nadzoru Budowlanego. 

- Kierownik Rakoczy poparł  wniosek Sołtysa Maksymika z Pastwisk o przeznaczenie w budżecie 

gminy środków na przeprowadzenie remontu wewnątrz Domu Ludowego w Pastwiskach zwracając 

się do Radnych, by nie kwestionowali tej potrzeby w sytuacji wygospodarowania niezbędnych 

środków.  

 

- Skarbnik Gminy Pani Ryszarda Mikołajek poinformowała o  zmianie ustawy o finansach 

publicznych  i zwróciła uwagę na realizację zadań w zakresie wydatków inwestycyjnych 
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i bieżących. Następnie poinformowała Radnego Krzysztofa Bałuta , że ściąganie zaległości 

podatkowych odbywa się zgodnie z procedurą poprzez Komorników Sądowych. Wielkość   

zaległości podatkowych w tym ich udziału w całości należności będzie wykazana w sprawozdaniu 

za 2010 r.  

 

- Na pozostałe pytania odpowiedzi udzielił Wójt Gminy Pan Andrzej Betlej odpowiadając  

Sołtysowi Michalakowi, że na obecną chwilę nie ma możliwości zakupu i zainstalowania 

monitoringu na budynkach mienia komunalnego, gdyż nie ma na to niezbędnych  środków 

finansowych w budżecie gminy. Wskazał też na brak  możliwości pozyskania  zewnętrznych źródeł 

finansowania tego typu zadań. 

W uzupełnieniu wypowiedzi Kierownika Rakoczego w sprawie oświetlenia ulicznego Wójt Betlej  

odpowiedział,że na terenie innych gmin oświetlenie uliczne   wygaszane  jest   o godzinie 22,00.  

Za energię elektryczną jak i za konserwację tych lamp ulicznych Gmina opłaca wysokie rachunki . 

Dlatego jesienią 2009 r.  zdecydowano iż oświetlenie  uliczne będzie oświetlać drogi  do 22,30.  

Na zakończenie Wójt powiedział, że w swoim wystąpieniu tylko sygnalnie poinformował 

o zagrożeniach   w budżecie gminy dla realizacji zadań rozwojowych w kontekście koniecznych 

ograniczeń wydatków planowanych. Dodał jednocześnie, że w przyszłości niezbędna będzie 

szeroka analiza tych obszarów działalności, w którym możliwym będzie spowolnienie 

inwestowania 

 

Ad. 8. Kończąc obrady sesji Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Konieczny  podziękował 

wszystkim zebranym za aktywny udział w obradach i ogłosił drugą sesję Rady Gminy w kadencji 

2010 – 2014  za zamkniętą. 

 

 

Na tym obrady zakończono. 
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